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Magyar Könyvtárosok Egyesülete Békés Megyei Szervezet 

beszámolója 2016. évi tevékenységről 

 

2016-ra nagy reményekkel készült egyesületünk. Ennek egyik oka, az előző év végén hallott 

tájékoztató előadás volt, amely bemutatta számunkra, hogy elkészült a könyvtáros életpálya 

modell, s tárgyalások is folyamatban vannak ennek bevezetéséről. Szintén bizakodva 

készültünk arra, hogy egy alapítványi pályázat sikere esetén létrejöhet egy egyesületi 

kirándulás. Ugyanakkor némileg tanácstalanok voltunk abban a tekintetben, hogy vajon 2016-

ot tekinthetjük-e megyei szervezetünk fennállása 50. évfordulójának. 

Fontosabb események, tevékenységek 

2016. január 25. Vezetőségi ülést tartottunk, melynek legfontosabb eleme volt az éves 

programterv elkészítése, valamint az évindító taggyűlésen szükséges megvitatásra szánt 

kérdések összegyűjtése. 

2016. február 1. Erre a napra ívtuk össze évindító taggyűlésünket. A kiküldött napirend 

alapján megtörtént a beszámolók ismertetése: a szakmai beszámolót Dézsi János terjesztette 

elő, míg a gazdasági, pénzügyi beszámolót Benkóné Tóth Edit, egyesületünk gazdasági 

ügyintézője prezentálta. A taggyűlésen történt meg a vezetőség által javasolt 2016. évi 

programterv bemutatása, melyet a tagság javaslatainak és véleményének figyelembevételével 

fogadtunk el. Döntés született arról, hogy a tervezett kirándulás várható anyagi vonzata miatt 

egyesületünk 2016-ban nem fogja anyagilag támogatni a tagok vándorgyűlésen való 

részvételét. 

A taggyűlés szakmai programjaként a civil szférában rejlő potenciális lehetőségekről 

hallhattak előadást, illetve gyakorlati tanácsokat a jelenlévők Kiss Józseftől, a Gyula Civil 

Szervezet Szövetsége elnökétől, aki e tiszte mellett számos egyesület elnöke, illetve 

vezetőségi tagja is. 

 

A Magyar Könyvtárosok Egyesülete 2016. február 17-én tartotta évi első ülését. Bár a 

tanácsban általában szervezetünk elnöke képviseli megyénket, ez alaklommal Darida Márta 

titkár asszonyunk látta el e feladatot a tanácsadó testület ülésén. Megjegyzendő, hogy a 

részvétel igazából elvárt, de nem kötelező, a szervezetünk részéről történő megjelenést 

fontosnak tartjuk. 

 

Az elfogadott éves programterv alapján egyesületünk vezetősége március hónapra tervezte 

következő ülését. Erre 2016. március 29-én került sor. A vezetőségi ülésen szó esett a 

következő programok előkészítéséről, valamint a 2016 májusában sorra kerülő MKE 

küldöttközgyűlésről is. 

 

Szervezetünk következő szakmai napjára 2016. április 25-én került sor a Békés Megyei 

Könyvtárban. E találkozó egyben a Békés megyei nyilvános könyvtárak szakmai napja is volt. 

A programot Rakonczás Szilvia, a megyei könyvtár igazgatója nyitotta meg köszöntőjével, 

majd egy rövid történeti bevezető után arra próbáltunk fényt deríteni, hogy az 1966-os 

szándéknyilatkozat tekinthető-e az MKE Békés Megyei Szervezete alapításának. A vonatkozó 

források alapján erre megnyugtató választ nem sikerült találni, azonban a történeti 

visszatekintés alkalmat adott arra is, hogy mennyi dolog elmaradt napjainkra a gyakorló 

könyvtárosok munkájából a leterheltség, az egymás után érkező változások követése miatt. 
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Nagy örömünkre szolgált, hogy a Mezőkovácsházi Városi Könyvtár megelőzően elnyerte a 

Minősített Könyvtár címet. Ez kézenfekvő apropót adott ahhoz, hogy a végzett munkáról, a 

szerzett tapasztalatokról megkérdezzük a városi könyvtár vezetőjét Albertus Lászlót. 

Tartalmas előadását követően a Publio Kiadó vezetője tartotta meg előadását azokról a 

változásokról, melyek a közeljövőben várthatóan átformálják a könyvkiadást és a 

könyvpiacot. A program zárásaként pedig a Békés Megyei Könyvtár oktatótermét, s annak 

felszerelését ismertette Kertész Zoltán, a megyei könyvtár osztályvezetője. 

 

A nyári időszak előtti hajrában 2016. május 24-én vezetőségünk ülésezett. E találkozónak 

egyik legfontosabb feladata volt az elmúlt időszak értékelése, valamint a második félévi 

programok, szakmai találkozók tervezése. Szintén ekkor esett szó arról, hogy már-már 

méltatlannak érezzük, hogy a könyvtári terület bértrendezésének ügyét mennyire figyelmen 

kívül hagyják országos szinten, s döntés született arról, hogy megyénkben ezzel kapcsolatban 

végeznénk egy felmérést. Ennek legfontosabb célja az lenne, hogy lehetőleg valós képet 

kapjunk a területünkön jelenleg fennálló bérhelyzettel kapcsolatban, információkhoz jussunk, 

történik-e valamilyen jellegű kiegészítése a kötelező juttatásoknak. 

2016. május 31-én zajlott le a MKE tanácsülése Budapesten az Országos Széchényi 

Könyvtárban. A találkozón a napirendi pontok mellett helyet kapott szervezetünk azon 

bejelentése, hogy a vezetőségi döntés alapján elkészül egy bérhelyzetre vonatkozó felmérés. 

Szervezeti vezetőségünk kérése volt, hogy lehetőség szerint kérjünk fel egy kontroll megyét, 

amelynek adatai összehasonlítást adhatnak számunkra. Fejér megye vállalta ezt. 

 

A Magyar Könyvtárosok Egyesülete 48. vándorgyűlésére 2016. július 7. és 9. között 

Veszprémben került sor. Évindító taggyűlésünkön döntés született arról, hogy szervezetünk 

ebben az esztendőben nem nyújt külön támogatást a részvételhez. Sajnos ebben az 

esztendőben sem nyílott arra mód, hogy szervezetünk valamilyen módon testületileg 

képviseltethesse magát e kivételes szakmai programon. 

A gyulai Mogyoróssy János Városi Könyvtár 2016-ban ünnepelte alapítása 180. évfordulóját. 

Ennek kapcsán feltétlenül szerette volna vendégül látni egy szakmai nap keretében megyei 

szervezetünk tagjait. 2016. szeptember 8-án, az alapító Mogyoróssy János születésnapján 

került sor a kihelyezett programra Gyulán, ahová a megyei könyvtártól induló busz segítette a 

részvevők eljutását. Az alapítás történetéről szóló bevezetőt követően a könyvtár munkatársai 

számoltak be a gyulaiak által kedvelt kezdeményezésekről. Schriffert-Tóth Eszter az elindított 

olvasásnépszerűsítő kampányokat mutatta be, míg Bognár Mária a gyulavári fiókkönyvtárban 

immár 3 éve működő Baba-mama Klub rendezvényeiről beszélt. Az egyik legérdekesebb 

pontnak bizonyult a Magyar Olvasástársaság elnökének, dr. Gombos Péternek előadása a 

digitális bennszülöttek olvasóvá neveléséről, majd a Hajdú-Bihar megyei kollégák 

részvételével szakmai tapasztalatcserére került sor. A nap záró programjában egyesületünk 

tagjai meghívott vendégeinkkel közösen látogattak el a 2016 tavaszán megnyílt Gyulai 

Almási-kastély Látogatóközpont kiállításra. 

2016. október 3-án a Békés Megyei Könyvtárban egy közös sajtótájékoztató indította az 

Összefogás a könyvtárakért programsorozatot megyénkben. A sajtótájékoztatót követően – az 

alkalmat kihasználva – tartotta vezetőségünk következő ülését. Ennek napirendi pontja között 

szerepelt az ősz elején zajló illetményfelmérés első eredményinek ismertetése, az év hátralévő 

programjainak előkészítése, valamint „Az év könyvtárosa Békésben 2016” pályázati felhívás 

szövegének aktualizálása, elfogadása. 
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Az Országos Széchényi Könyvtárban 2016. október 18-án került sor az MKE Tanácsának 

következő ülésére, melyen képviseltettük magunkat. A 48. Vándorgyűlés beszámolója és 

értékelése mellett itt ismerhette meg a tanácsadó testület az egyesület 2016-2021 időszakra 

szóló stratégiáját. 

A Tessedik Sámuel Múzeum és Könyvtár 2016. november 21-én szervezte III. Szarvasi 

Könyvtárszakmai Nap programját, melyre megyei szervezetünk is meghívást kapott, így 

kihelyezett szakmai napként készültünk a szarvasi kollégák meghívásának eleget tenni. Az 

előzetes egyeztetések alapján úgy gondoltuk, hogy ez alkalommal a buszos utazást úgy 

szervezzük, hogy a program teljes ideje alatt jelen tudjunk lenni. Újfent köszönet az 

előkészítésért és a vendégszeretetért, mellyel fogadtak bennünket a színvonalas programon. 

Szarvas polgármestere, Babák Mihály mellett szót kapott tagegyesületünk elnöke is, majd a 

hazai könyvtárak minősítési eljárásainak tapasztalatairól hallhattuk Sohajdáné Bajnok Katalin 

előadását. Kovácsné Koreny Ágnes a Könyvtár és közösség címet adta bemutatójának, majd 

Péterfi Rita tolmácsolásában a problémás olvasók kezelése került terítékre. A délutáni 

programon Komló-Szabó Ágnes mesélt az Egerben zajló ifjúsági olvasó kezdeményezésekről, 

a szigorúan vett szakmai programot pedig a szarvasi könyvtár munkatársai Harencsárné Liska 

Mária és Kovácsné Tímár Ildikó zárták a sikeres gyermekkönyvtári programok 

ismertetésével. 

Tagszervezetünk vezetősége 2016. december 5-én tartotta az elmúlt év utolsó találkozóját. 

Ezen találkozás adott alkalmat „Az év könyvtárosa Békésben 2016” felhívásra érkezett 

ajánlások értékelésére, s a kapcsolódó döntés meghozatalára. Szó esett még a Darida Márta 

titkárasszony vezényletével végzett, a megyénkben dolgozó könyvtárosok illetményi 

helyzetének felmérésére irányuló adatgyűjtés eredményeiről is, valamint az évet záró szakmai 

nap előkészítéséről is.  

2016. december 13-án tartotta adott évi utolsó ülését az MKE Tanácsa. Sajnálatos kísérő 

momentuma volt ennek, hogy a vasútvonalon történt felsővezeték szakadása miatt csupán 

meglehetős (közel másfél órás) késéssel tudtuk képviseltetni magunkat. A tanácskozás érdemi 

részén szerencsére sikerült részt venni. Az ülés egyik programjaként megtörtént az elvégzett, 

illetményfelmérés legfontosabb adatainak ismertetése, melynek kapcsán a kontroll megyeként 

jelentkező Fejér megyei szervezet képviselője egészített ki. Ezúton is köszönet a végzett 

munkájukért. Sajnálatos, hogy mindkét adatsor lesújtó helyzetet nyújtott munkánk 

elismerésének anyagi oldaláról, így nagy reményekkel vártuk a már több alkalommal 

megígért országos bérkorrekciót. 

2016. december 15-én a került sor a Magyar Könyvtárosok Egyesülete Békés Megyei 

Szervezetének évzáró rendezvényére. Ennek keretében immár prezentációval, szemléltető 

táblákkal kiegészítve tájékoztathatta Darida Márta titkárunk az elvégzett illetményfelmérés 

eredményeiről a kollégákat. (Az eredményeket és a prezentációt később megküldtük 

egyesületünk tanácsa részére is.) Az EBSCO szolgáltatásairól és az e-book olvasók 

használatról tartott beszámolót Juhász Zoltán a Békés Megyei Könyvtár munkatársa, majd az 

ELTE egyetemi docensének, dr. Kerekes Pálnak bemutatóval kísért előadását hallgathattuk 

meg a hazai e-könyv helyzetről, s az ezzel kapcsolatos könyvtári tapasztalatokról. A program 

zárásaként került sor az „Az év könyvtárosa Békésben 2016” és az „Az év KSZR könyvtárosa 

Békésben 2016” díjak átadására. A laudációk ismertetését követően 2016-ban az előbbi díjat 

Baginé Tóth Erika, a szarvasi könyvtár vezetője vehette át, míg az év KSZR könyvtárosaként 

Kun Sándorné, a bélmegyeri szolgáltató hely munkatársa nyerte el a díjat. 

Fontos megjegyezni, hogy mind a szakmai napok előkészítésében, mind a programok 

lebonyolításában nagyon komoly segítséget kap szervezetünk a Békés Megyei Könyvtártól, 

melyért ezúton is köszönetet mondunk. 
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Gazdálkodás 

Sajnos 2016-ban sem dúskálhattunk az anyagiakban. Megfelelő pályázatra nem akadtunk, így 

lényegében tagdíjbevételeinkből, valamint az előző évről meglévő pénzmaradványból 

gazdálkodhattunk. Ezt is tekintetbe véve azonban elmondhatjuk, hogy meglehetősen tartalmas 

évet tudhattunk magunk mögött. A szervezések során természetes módon törekszünk arra, 

hogy színvonalas programokat, előadásokat nyújthassunk tagjainknak a legkisebb ráfordítási 

költségek mellett. Ebben nagyon komoly segítséget jelentenek azok a meghívások, melyek 

Békés megye könyvtárai részéről érkeznek, akik ilyen esetekben a rendezvények anyagi 

terheinek túlnyomó részét is magukra vállalják. 

Támogatást, jelentős mennyiségű anyagi hozzájárulást egyelőre nem sikerült még szereznünk, 

de ennek szándékáról azonban nem tettünk le. 

Levelezőlista, honlap 

2016-ban többnyire megbízhatóan működött levelezésünk, bár akadtak olykor jelzések arra 

vonatkozóan, hogy bizonyos címekre nem érkeztek meg az üzenetek, levelek. Egyelőre 

továbbra is fontosnak tartjuk jelezni valamennyi tagtársunk felé, hogy amennyiben hosszabb 

időn keresztül nem tapasztal aktivitást ezen a téren, feltétlenül jelezze. Csak így tudjuk azt 

kontrollálni, hogy van-e probléma, s ha igen, akkor hogyan tudjuk elhárítani. Bár jelentős 

mennyiségű küldeményre itt nem feltétlenül kell számítani, az országos híreket, felhívásokat, 

tanácsülési anyagokat és híradásokat igyekszünk rendszeresen továbbítani. 

Korábbi honlapunk anyagi új szerverre kerültek 2016-ban, így a továbbiakban tagjainknak 

már a mkebmsz.bmk.hu oldalt érdemes felkeresniük. A honlap folyamatosan fejlődik Darida 

Márta titkárunk és Vincze Andrea közreműködése nyomán, azonban a régi honlap 

szolgáltatójával nem sikerült felvenni a kapcsolatot annak érdekében, hogy azt megszüntesse, 

a továbbiakban ne legyen elérhető. Ennek megoldásán még dolgozunk, de a jövőben 

mindenki az új honlapot látogassa majd hírekért, információkért. 

 

Taglétszám 2016-ben 

Bár több alkalommal szerveztük szakmai napjainkat együtt a nyilvános könyvtárak szakmai 

napjaival, úgy tűnik ennek nem volt hozadéka a taglétszám tekintetében. Bíztunk abban, hogy 

az ilyenkor résztvevő, még nem MKE tag kollégák kedvet kapnak a szervezethez való 

csatlakozásra, ám ez hiú remény volt. A 2017-es esztendőben célzottabb kampányt szeretnénk 

folytatni a csatlakozási kedv élénkítése érdekében, kiemelve az ezzel járó előnyöket. Ebben 

sajnos nehézséget okozhat, hogy jelentősen csökkent a könyvtári dolgozók létszáma, s a 

működtetést egy-egy program idejére mind nehezebb megoldani. 

A 2016. év végi adat alapján tagszervezetünknek 54 tagja van. Gondot jelenthet a 

továbbiakban, hogy az egyházi fenntartásba kerülő felsőoktatási könyvtárak munkatársai 

tagjaink lehetnek-e a továbbiakban, illetve hogy a programjainkon való részvételhez kapnak-e 

munkaidőkedvezményt. 

Kérem az elnöki beszámoló elfogadását! 

 

Békéscsaba, 2017. február 6. 

 

 Dézsi János 


